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Protokół  

z posiedzenia połączonych Komisji Rady Miejskiej w Więcborku: Budżetu i Finansów 

Rolnictwa Ochrony Środowiska, Infrastruktury Gminnej i Porządku Publicznego oraz 

Oświaty, Kultury, Sportu i Spraw Społecznych, odbytego w dniu 29.03.2022r. 

 

Posiedzenie odbyło się w Centrum Aktywności Seniora przy ul Mickiewicza 22B  

w Więcborku.  

Posiedzenie trwało od godz. 14:30 – 17:35 

Obecność według załączonej listy obecności – obecnych 14/14 radnych. 

Spoza składu Komisji w posiedzeniu uczestniczyli: 

1. Burmistrz Więcborka      - Waldemar Kuszewski 

2. Zastępca Burmistrza Więcborka     - Jacek Masztakowski 

3. Skarbnik Gminy Więcbork     - Alina Kruk 

4. Dyrektor Biura Obsługi Oświaty Samorządowej 

w Więcborku       - Danuta Zawidzka 

5. Dyrektor Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy 

Społecznej w Więcborku      - Tomasz Siekierka 

6. Kierownik Referatu Rolnictwa, Ochrony Środowiska 

i Dróg UM w Więcborku      - Tomasz Fifielski 

7. Kierownik Referatu Inwestycji, Planowania Przestrzennego 

 i Gospodarki Nieruchomościami UM w Więcborku  - Michał Bąk 

 

W drugiej części posiedzenia uczestniczył Pełnomocnik Gminnej Spółki Wodnej  

w Więcborku Pan Adam Zawieja. 

 

Posiedzenie połączonych Komisji RM poprowadził Przewodniczący Komisji Rolnictwa, 

Ochrony Środowiska, Infrastruktury Gminnej i Porządku Publicznego p. Stanisław 

Piłka. 

Na wstępie Przewodniczący Komisji powitał wszystkich obecnych i przypomniał wcześniej 

przesłany radnym porządek obrad, który przewidywał: 

 

 

Porządek obrad: 

 

 

I część posiedzenia: 

 

1. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Więcbork na rok 2022. 

2. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Gminy Więcbork 

3. Zaopiniowanie Projektu uchwały sprawie przyjęcia „Gminnego Programu Profilaktyki  

i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na okres 

01.04.2022r. - 31.12.2025r. 
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4. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Statutu Miejsko-Gminnego Ośrodka 

Pomocy Społecznej w Więcborku. 

5. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie Porozumienia 

na rzecz rozwoju „Obszaru Prowadzenia Polityki Terytorialnej Powiatu Sępoleńskiego. 

6. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia programu opieki nad zwierzętami 

bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Więcbork 

w 2022 roku. 

7. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie ustalenia diet dla sołtysów. 

8. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie poboru w drodze inkasa podatku od 

nieruchomości, podatku rolnego, podatku leśnego oraz opłaty od posiadania psów, 

określenia inkasentów i terminów wpłaty pobranych przez inkasentów podatków oraz 

wynagrodzenia dla inkasentów. 

9. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie wysokości ekwiwalentu pieniężnego dla 

członków Ochotniczych Straży Pożarnych z terenu Gminy Więcbork. 

 

 

 

II część posiedzenia – realizacja około godz. 15:30: 

 

10. Informacja Pełnomocnika Gminnej Spółki Wodnej w Więcborku o zadaniach 

realizowanych w roku 2021. 

11. Sprawy różne. 

 
Do przedłożonego pożarku obrad Przewodniczący Komisji zaproponował wprowadzenie 

zmiany: 

  

Wprowadzenie, jako punkt 1: „Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie określenia zakresu 

pomocy obywatelom Ukrainy w związku z konfliktem zbrojnym na terytorium tego państwa” 

 
Kolejne punkty porządku obrad w związku ze zmianą przyjmują dalszą numerację 

 

Przewodniczący Komisji przystąpił do przegłosowania porządku obrad po zmianach 

 

Obecnych 14 radnych. 

 

Porządek obrad przyjęto jednogłośnie 

 
W dalszej części posiedzenia przystąpiono do realizacji tematyki spotkania. Przewodniczący 

Komisji poprosił o zabranie głosu Dyrektor Biura obsługi Oświaty Samorządowej  

w Więcborku i przedstawienie projektu uchwały w sprawie określenia zakresu pomocy 

obywatelom Ukrainy w związku z konfliktem zbrojnym na terytorium tego państwa. 

Propozycja tego aktu znajduje swoją podstawę w Ustawie z dnia 12 marca 2022r. o pomocy 

obywatelom Ukrainy w związku z konfliktem zbrojnym na terytorium tego państwa. Zgodnie 

z art. 12 ust. 5 – ustala w uchwale organ stanowiący jednostki samorządu terytorialnego. 

Formę i tryb pomocy określa Burmistrz Więcborka. Projekt uchwały zawiera postanowienie  

o nadaniu mocy wstecznej – od dnia 24 lutego 2022r. – ze względu na treść art. 98 ust. 1 ww. 

ustawy zgodnie, z którym „Pomoc, o której mowa w art. 12, może być zapewniona 

obywatelom Ukrainy w okresie od dnia 24 lutego 2022r. 

Pomoc zgodnie z zapisami uchwały kierowana będzie w następującym zakresie: 
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1) całodziennego wyżywienia zbiorowego, w tym zapewnienie wyżywienia w placówkach 

oświatowych, dla których Gmina Więcbork jest organem prowadzącym, 

2) świadczenie pomocy materialnej o charakterze socjalnym dla uczniów, 

3) korzystania z placówek wychowania przedszkolnego i szkół, 

4) zakwaterowania, 

5) zapewnienia transportu do zakwaterowania, 

6) zapewnienia środków czystości i higieny osobistej. 

 

Punkty od 1-3 są, co do zasady związane ze sferą oświatową, natomiast punkty od 4 – 6 

określają działania możliwe do zapewnienia pomocy, poza systemem oświatowym. Szczegóły 

tej pomocy wyrażające się w formie i trybie pomocy, określi Burmistrz Więcborka w drodze 

odrębnych aktów oraz, jak przewiduje uchwała, w zakresie posiadanych środków. Celem 

przedłożonego projektu jest umożliwienie świadczenia pomocy obywatelom Ukrainy, którzy 

znajdują się na terenie gminy Więcbork. Z racji pojawienia się w gminnych placówkach 

oświatowych dzieci-obywateli Ukrainy, pojawiły się wątpliwości, co do żywienia  

w placówkach wychowania przedszkolnego. Dzieci te korzystają z wyżywienia, a każdy 

rodzic- mieszkaniec gminy ponosi koszty wsadu do kotła, natomiast koszt wytworzenia 

posiłku leży po stronie samorządu. Jeżeli dzieci Ukraińskie przebywają w placówkach 

przedszkolnych nie można wyłączyć ich z systemu posiłków, ale powstaje w tym miejscu 

kwestia pokrycia kosztów z tym związanych. Ponadto pojawi się w tym zakresie dylemat 

przekroczenia bezpłatnych pięciu godzin pobytu dziecka w placówce. W tym zakresie 

uchwała jest jak najbardziej zasadna. Zasadna jest ona również w kontekście pomocy 

materialnej o charakterze socjalnym tj. będzie stanowić podstawę prawną do takiego 

wsparcia. Podkreślić należy, że wsparcie będące przedmiotem uchwały należy rozumieć w 

kategoriach „możliwości” nie obowiązku, a szczegóły jego udzielania będzie określał 

Burmistrz Więcborka w formie Zarządzenia. Projekt przewiduje, podobnie jak specustawa, 

moc wsteczną wejścia w życie. Dyrektor dopowiedziała, że na obecną chwilę w placówkach 

oświatowych gminy Więcbork jest zarejestrowanych 26 uczniów w 3 placówkach 

oświatowych: 2 placówki miejskie i 1 wiejska SP Jastrzębiec. 

Przewodniczący Komisji otworzył dyskusję. 

Radna Beata Kopta nawiązała do mocy obowiązywania zapisów uchwały. Pytała, czy 

należy przez to rozumieć, że jeżeli przyjmowane są dzieci po 24 lutego 2022r., wszystkie 

mają prawo korzystania z wskazanej pomocy. Na przykładzie Szkoły Podstawowej Nr 2: 

dziecko przedszkolne korzysta z trzech posiłków, jeżeli jest zapisane na określoną ilość 

godzin, a dziecko szkolne? Czy tylko korzysta z obiadu? Pytała również, do kogo mają być 

przekazywane faktury? Rozumie, że te kwestie będzie regulował Burmistrz w formie 

Rozporządzenia, ale w placówce już są dzieci, które z tej formy wsparcia korzystają, a także 

pojawiają się osoby prywatne, które chciałyby sfinansować żywienie tych dzieci. 

Dyrektor BOOS wyjaśniła, że całodzienne wyżywienie dotyczy dzieci przedszkolnych, 

natomiast dzieci szkolne mają możliwość korzystania z obiadów i na ten moment ten temat 

zamyka Miejsko-Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej w Więcborku. Przedstawiona uchwała 

zawiera w § pkt1 całodzienne wyżywienie zbiorowe, a jest to kompetencja wynikająca ze 

specustawy i to świadczenie może być świadczone nie tylko uczniom i przedszkolakom, ale 

jeżeli pojawi się taka konieczność, to istnieje w ramach budżetu Gminy Więcbork możliwość 

zafundowania takiego całodziennego wyżywienia nie tylko uczniom. Jeżeli pojawi się osoba, 

która chciałaby pokryć koszt wyżywienia nie ma, co do tego żadnych przeciwwskazań. 

Istnieje również możliwość zwolnienia z opłat, Burmistrz może zwolnić z opłat za pobyt  
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w przedszkolu. Te szczegółowe decyzje będą niejako następcze po przyjęciu przedmiotowej 

uchwały.  

Radna Kopta zwróciła uwagę na określenie „pomoc obywatelom Ukrainy”. Pytała, czy 

dotyczy to tylko uchodźców, czy w ogóle obywateli Ukrainy, czy uchodźców, którzy 

przekroczyli granicę inną niż bezpośrednio z Ukrainy. Radna pytał również, czy uchwała 

dotyczyć będzie także ucznia, który przybył z Ukrainy przed 24 lutego 2022r. 

Dyrektor BOOS podała, że przedmiotowa uchwała dotyczy tylko i wyłącznie obywateli 

Ukrainy, którzy są na terenie RP w związku z działaniami wojennymi na terenie Ukrainy. 

Zatem nie dotyczy to wszystko tych dzieci, które wcześniej korzystały z naszego systemu 

oświaty. Wynika to z podstawy prawnej uchwały, którą jest specustawa. Nie ma natomiast 

znaczenia, czy obywatel przekroczył granice bezpośrednio, czy pośrednio granicę ukraińsko-

polską. 

Radna Kopta dopytywała też, czy warunkiem ww. pomocy będzie posiadanie nadanego  

Nr PESEL. 

Żeby funkcjonować w systemie oświaty, Nr PESEL jest obojętny. Dziecko będzie 

uczestnikiem polskiego systemu oświaty bez względu na to, czy ma ten Nr, czy go nie ma. 

Numer PESEL ułatwi i uszczelnia system pomocy w skali Państwa, natomiast, jeżeli chodzi o 

zapisanie ucznia do szkoły, zgodnie z systemem informacji oświatowej, jeżeli posiada 

PESEL, to się go wprowadza, jeżeli nie, to wprowadza się dokument tożsamości z data 

urodzenia, a jeżeli takowego dokumentu nie ma, tylko sama datę urodzenia – wyjaśniła 

Dyrektor BOOS.  

Radna Beata Lida chciała wiedzieć, czy wydatki, o których była mowa powyżej, będą 

refundowane przez Wojewodę. Drugie pytanie radnej dotyczyło przyjęcia dzieci do 

przedszkoli, tj. pytała czy wszystkie dzieci bez wyjątków będą przyjmowane do przedszkoli, 

czy w pierwszej kolejności będzie jednak brane pod uwagę to, czy rodzice podjęli pracę. 

Trzecie pytanie odnosiło się do naboru dzieci do przedszkoli i faworyzowania dzieci  

z Ukrainy przed dziećmi z gminnego systemu oświatowego.  

Przewodnicząca RM zapytał, co w przypadku, gdy uchodźcy otrzymają dodatek 500+  

i teoretycznie będą mogli pokrywać koszty sami. 

Dyrektor BOOS przypomniała zasadniczy przekaz uchwały, tzn., że wprowadza ona 

możliwość nie obowiązek wsparcia. Oznacza to, że każdy przypadek, będzie mógł być 

przeanalizowany indywidualnie. W skali naszego samorządu nie mówi się o takiej skali 

uchodźców, przynajmniej z perspektywy ilości dzieci w naszym gminnym systemie 

edukacyjnym, która spowodowałby wywrócenie wszystkiego, bez możliwości 

indywidualnego podejścia do każdego przypadku. Patrząc na istotę świadczenia 500+, jak 

najbardziej jest to świadczenie, które może pokrywać koszty wyżywienia dziecka  

w przedszkolu/szkole i kosztów związanych z pobytem. Jeżeli chodzi o refundację środków 

na pomoc uchodźcom, to zależeć będzie ona od tego, czego będzie dotyczyła. W przypadku 

wychowania przedszkolnego teoretycznie przewidywana jest dotacja. W tej chwili trwają 

negocjacje pomiędzy stroną samorządową, a Ministerstwem ile ta subwencja ma wynosić. 

Strona Rządowa proponuje rozwianie, które absolutnie nie satysfakcjonuje strony 

samorządowej. Stypendium natomiast zawsze obracało się w proporcji wkładu własnego  

i środków Rządowych 20% / 80%. Zatem 20% musiałaby wydatkować Gmina, w przypadku 

konkretnego stypendium, ale póki, co nie wpłynęło do BOOS, ani jedno zapytanie  

o możliwość pozyskania takich środków. Na obecną chwilę w placówkach przedszkolnych 

gminy Więcbork przebywa dwoje dzieci w jednej i dwoje w drugiej, czyli czworo dzieci  
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z Ukrainy korzysta z wychowania przedszkolnego.  Te dzieci nie zabierają miejsc dzieciom  

z terenu gminy Więcbork, mało tego, jak wynika z przeprowadzonych postępowaniach 

rekrutacyjnych, w żadnym z nich nie wzięło udziału dziecko z Ukrainy. Dyrektor wspomniała 

również, że pomoc przewidziana jest na określony czas. Specustawa mówi o określonym 

czasie pomocy – dwóch miesiącach (do 60 dni) w uchwale zaproponowana jest data do 30 

czerwca, ale z uwzględnieniem tego, o czym mówi ustawa. 

Radna Lida wskazała, ze jej pytanie podyktowane było z sytuacją z ostatniej chwili.  

W placówce opiekuńczej, którą zarządza, pojawił się pięciolatek, który nie został przyjęty do 

przedszkola, a pani miała powiedzieć, że gdyby było to dziecko z Ukrainy musieliby przyjąć. 

Osobiście jest całym sercem za pomaganiem, ale jest też daleka od takiego wyróżniania. Wie, 

że na Ukrainie jest trudna sytuacja i uchodźcy przeżywają trudne chwile, ale należy mieć tez 

świadomość tego, że faworyzowanie ich w podobny sposób, doprowadzi do wzrastania 

nienawiści Polaków wobec Ukraińców. Jej zdaniem należy unikać takich rozwiązań, bo mogą 

one przynieść negatywne nieoczekiwane i niezamierzone skutki.   

Dyrektor BOOS podkreśliła, że ta uchwała nie ma na celu preferowania tej grupy osób. 

Uchwała ma być podstawą w momencie, gdy np. zajedzie konieczność zabezpieczenia przez 

Gminę Więcbork wkładu własnego do stypendium dla ucznia – uchodźcy. Niestety 

specustawa nie reguluje wszystkich zakresów. Patrząc na ilość dzieci z Ukrainy 

przebywających na terenie gminy Więcbork nie wysuwałaby raczej tezy, że „nasze” dzieci 

będą na tym traciły. Podstawową sprawą względem dzieci z ternu Ukrainy jest to, to, że 

trzeba się nimi w systemie oświaty zaopiekować, pomijając kwestię realizacji podstaw 

programowych. Co zaś do rekrutacji w oddziałach przedszkolnych, to trwało ono przez cały 

marzec i zasada obowiązująca w trakcie naboru jest taka, że prowadzi się ją na wolne miejsca. 

Te miejsca mogą być obsadzone tylko i wyłącznie w drodze rekrutacji. Ustawodawca,  

w związku z pobytem Ukraińców na terenie RP, wprowadził możliwość. W postaci zmiany 

Rozporządzenia, wyjątkowego zwiększenia wyłącznie w tym roku szkolnym, liczby miejsc  

w oddziałach przedszkolnych edukacji wczesnoszkolnej, ale tylko o Ukraińców. 

Burmistrz Więcborka zabierając głos zwrócił uwagę na zapis projektu uchwały, który 

brzmiał cyt.: „Gmina Więcbork może zapewnić pomoc obywatelom Ukrainy…” – koniec 

cytatu i wymienia zakresy tej pomocy. Nie ma tu określenia „Gmina Więcbork zapewnia”. 

Temat ten niejako wypłynął z licznych wideokonferencji odbywanych w ostatnim czasie  

z Wojewoda Kujawsko-Pomorskim. Wynikały one z bardzo dynamicznej i zmieniającej się 

sytuacji i pojawiających się problemów, związanych z falą uchodźców przybyłych do Polski. 

Miedzy innymi zastanawiano się nad kwestia tzw. ciepłych posiłków w szkole. Dyrektor 

Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej może wydać decyzję na 60 dni dla dziecka  

i ten posiłek dziecko może otrzymać. Natomiast MGOPS dysponując środkami rządowymi, 

może sfinansować tylko tzw. wsad do kotła, z kolei sfinansowanie wykonania posiłku leży po 

stronie samorządu. Do tej pory nie było z tym problemu, ale ustawa spowodowała pojawienie 

się pytań, czy samorządy zgodnie z ustawa o finansach publicznych i innymi ustawami mogą 

finansować te 20%. Dyrektor MGOPS uzyskał również informację, że z tych środków,  

z których pierwotnie myślano o finansowaniu posiłków w szkole, nie ma możliwości tego 

robić. Jeżeli już to będzie finansowane to ze środków Funduszu Pomocy Ukrainie. Na dzień 

dzisiejszy tych środków na koncie Gmina Więcbork jeszcze nie ma, dlatego zgodnie z litera 

prawa póki, co Gmina nie może tego finansować. Przedstawiona uchwała ma dać Gminie 

Więcbork możliwość, aby w sytuacji trudnej zdziałać zgodnie z przepisami prawa. Nie ma tu 

mowy o stosowaniu jakiś szczególnych preferencji, a jedynie o prawnym unormowaniu 

określonych działań i w tym kontekście rozliczaniu również środków publicznych 

uzyskanych na tą określoną pomoc. Burmistrz zapewnił, że nie ma też mowy o blokowaniu 

miejsc w przedszkolach dla dzieci ukraińskich kosztem dzieci z terenu gminy Więcbork. 
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Przepis mówi konkretnie o określonej liczbie dzieci w oddziale i jeżeli te są zapełnione, nie 

ma możliwości przyjęcia dziecka ponad określony limit. Specustawa daje możliwości, że 

jeżeli jest maksymalne obłożenie, zwiększenia o 3 miejsca dla dzieci ukraińskich.  

Radna Dorota Wnuk pytała, czy uchodźcy na terenie gminy Więcbork zakwaterowani są  

w prywatnych domach, czy jest też to jakieś miejsce zbiorowe oraz ile takich osób przebywa 

na terenie gminy. 

Burmistrz Więcborka odpowiedział, że na dzień dzisiejszy takich osób na terenie gminy jest 

około stu wg. ewidencji posiadanej w Urzędzie Miejskim w Więcborku. Zdecydowana 

większość tych osób zakwaterowana jest u osób prywatnych lub prowadzących działalność 

gospodarczą. 

Przewodniczący Komisji zamknął dyskusję i przystąpiono do zaopiniowania projektu 

uchwały. 

Obecnych 14 radnych  

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna. 

Skarbnik Gminy Więcbork p. Alina Kruk przedstawiła uchwały finansowe Gminy 

Więcbork 

a) w sprawie zmian budżetu Gminy Więcbork na rok 2022, 

 

Zmiany dotyczyły: 

 

1. Zmiany w planie dochodów budżetowych dokonano na podstawie pisma Wojewody 

Kujawsko – Pomorskiego nr WFB.I.3120.3.20.2022 z dnia 24 marca 2022r. określającego 

plan dotacji (§2030) w rozdz. 80103 na kwotę 311.742,00 zł oraz w rozdz. 80104 na kwotę 

149.094,00 zł z przeznaczeniem na realizację zadań w zakresie wychowania przedszkolnego 

w 2022r. 

2. Zmiany w planie dochodów i wydatków budżetowych dokonano na podstawie pisma 

Wojewody Kujawsko – Pomorskiego nr WFB.I.3120.3.19.2022 z dnia 24 marca 2022r. 

zwiększającego plan dotacji (§2010) w rozdz. 85203 o kwotę 5.820,00 zł z przeznaczeniem 

na finansowanie ośrodków wsparcia dla osób z zaburzeniami psychicznymi. W planie 

finansowym wydatków budżetu zmiany ujęte zostały w §4210 i §4700. 

3. Na podstawie pisma Wojewody Kujawsko – Pomorskiego nr WFB.I.3120.3.19.2022 z dnia 

24 marca 2022r. dokonuje się przeniesienia planu dotacji w rozdziale 85214 poprzez 

zmniejszenie w §2030 o kwotę 12.450,00 zł i tym samym zwiększenie w §2039 o kwotę 

12.450,00 zł z przeznaczeniem na zapewnienie wkładu własnego do projektu pn.: „Program 

Aktywności Lokalnej na terenie Gminy Więcbork” realizowanego w ramach RPO 

Województwa Kujawsko-Pomorskiego na lata 2014 – 2020. 

4. Zmiany w planie dochodów i wydatków budżetowych dokonano na podstawie pisma 

Wojewody Kujawsko – Pomorskiego nr WFB.I.3120.3.20.2022 z dnia 25 marca 2022r. 

określającego plan dotacji (§2030) w rozdz. 85415 na kwotę 105.000,00 zł z przeznaczeniem 

na dofinansowanie świadczeń pomocy materialnej o charakterze socjalnym dla uczniów.  

W planie finansowym wydatków budżetu zmiany ujęte 

zostały w §3260. Łącznie plan na realizację tego zadania ustala się na kwotę 565.836,00 zł.   

5. Zmiany w planie dochodów (§2330) o kwotę 25.000,00 zł i wydatków (§2830) o kwotę 

51.500,00 zł w rozdz. 01008 dokonano na podstawie Uchwały Nr 9/97/22 Zarządu 

Województwa Kujawsko- Pomorskiego z dnia 26.01.2022r. w sprawie naboru wniosków  

o udzielenie pomocy finansowej z budżetu Województwa Kujawsko-Pomorskiego w 2022 
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roku dla gmin z przeznaczeniem dla spółek wodnych na bieżące utrzymanie urządzeń 

melioracji wodnej. 

6. Dokonuje się zmian w planie finansowym dochodów (§0830) i wydatków (§4400) w 

rozdziale 71035 o kwotę 117.000,00 zł w celu dokonywania rozliczenia usług cmentarnych 

realizowanych przez ZGK Sp. z o.o. w imieniu i na rzecz Gminy Więcbork. 

7. Zmiany w planie dochodów budżetowych dokonano na podstawie pisma Ministra 

Finansów z dnia 25 lutego 2022 r. nr ST3.4751.4.2022.1g zwiększającego plan subwencji 

oświatowej o kwotę 43.465,00 zł z przeznaczeniem na zorganizowanie zajęć 

specjalistycznych z zakresu pomocy psychologiczno - pedagogicznej. W planie finansowym 

wydatków budżetu zmiany ujęte zostały w rozdziale 80101 w §4010. 

8. Wprowadza się do realizacji kolejny etap zadania inwestycyjnego pn.: „Infostrada Kujaw i 

Pomorza 2,0”. Jest to zadanie współfinansowane ze środków z budżetu UE. Po stronie 

dochodów w rozdziale 75095 zabezpiecza się kwotę 47.197,00 zł, natomiast w tym samym 

rozdziale po stronie wydatków (§6057 i §6059) łączną kwotę 55.526,00 zł. Dodatkowo, na 

realizację wydatków bieżących w projekcie tj. na działania promocyjne i zarządzanie 

projektem zabezpiecza się środki w kwocie 737,00 zł (§2339). Powyższe zmiany wynikają ze 

stosownych aneksów do umów dotacyjnych. 

9. Wprowadza się do planu dochodów następujące pozycje: 

 w rozdziale 60016 §0950 kwotę 1.420,00 zł (odszkodowanie wypłacone prze 

ubezpieczyciela za uszkodzony przystanek autobusowy), 

 w rozdziale 70005 §0470 kwotę 2.117,00 zł (wpływ opłaty za trwały zarząd pomieszczeń 

zajmowanych przez ŚDS w Więcborku. 

 w rozdziale 75023 §0830 kwotę 1.600,00 zł (wpływy za usługę udostępnienia 

pomieszczenia na bezpłatny punkt pomocy prawnej w ramach rządowego systemu 

bezpłatnego poradnictwa), 

 w rozdziale 75085 §0970 kwotę 6.100,00 zł (wpływy z różnych dochodów – wpływ kwot 

ściągniętych egzekucyjnie od byłego pracownika), 

 w rozdziale 75615 §0500 kwotę 660,00 zł (wpływy z podatku od czynności 

cywilnoprawnych od osób prawnych), 

 w rozdziale 75618 §0690 kwotę 2.000,00 zł (wpływy z opłat różnych zrealizowanych 

przez USC), 

 w rozdziale 75814 §0920 kwotę 20.869,00 zł (wpływy z odsetek bankowych), 

 w rozdziale 90015 §0950 kwotę 3.000,00 zł (wpływy z odszkodowania wypłaconego prze 

 ubezpieczyciela za uszkodzone mienie), 

 w rozdziale 90026 §0950 kwotę 200,00 zł (wpływy z kary umownej wpłaconej przez 

ZGK Sp. z o.o. w Więcborku za odbiór odpadów). 

10. Dokonuje się zmian w planie finansowym wydatków pomiędzy rozdziałem 60016 §4430 

a rozdziałem 75023 §4430 o kwotę 5.000,00 zł celem aktualizacji planu na pokrycie 

wydatków związanych z ubezpieczeniem majątku gminnego w 2022 r. 

11. Dokonuje się zmian w planie finansowym wydatków pomiędzy rozdziałem 70005 §4300 

a rozdziałem 71035 §4270 o kwotę 7.200,00 zł z przeznaczeniem na zakup usług 

remontowych grobowca Rodziny Konkel na działce, której Gmina Więcbork jest Zarządcą. 

12. Dokonuje się zmian w planie finansowym wydatków pomiędzy rozdziałem 71004 §4300 

a rozdziałem 80101 §6050 w zadaniu inwestycyjnym pn.: „Przebudowa i rozbudowa sali 

gimnastycznej przy Szkole Podstawowej nr 1 w Więcborku” o kwotę 1.016,00 zł na 

sfinansowanie opłaty przyłączeniowej w zakresie energii elektrycznej do obiektu. 

13. W dziale 801, oprócz zmian opisanych w pkt 7 uzasadnienia, dokonano zmian w planach 

finansowych wydatków placówek oświatowych w związku z bieżącym ich funkcjonowaniem. 

14. W rozdziale 90015 w planie finansowym wydatków dokonuje się następujących zmian: 
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 w §4270 zmniejsza się plan o kwotę 47.000,00 zł w związku z podpisaniem umowy na 

konserwację oświetlania na br. i uzyskaniem niższej kwoty za jaką to zadanie będzie 

realizowane,  

 w §4300 zwiększa się plan o 43.100,00 zł z przeznaczeniem na wykonanie dokumentacji 

techniczno – ekonomicznej oświetlenia drogowego na terenie Gminy Więcbork 

(koncepcja modernizacji), 

 w §6050 w zadaniu inwestycyjnym pn.: „Budowa oświetlenia ulicznego na terenie Gminy 

Więcbork” zwiększa się plan o 3.900,00 zł w związku ze wzrostem cen realizacji tego 

zadania. 

15. Dokonuje się zmian w planie finansowym wydatków w rozdziale 75011 pomiędzy §4010 

a §3020 o kwotę 1.000,00 zł z przeznaczeniem na wypłatę ekwiwalentu za rejestrowanie 

stanu cywilnego obywateli w uroczystym stroju. 

 

Przewodniczący Komisji otworzył dyskusję. 

Radny Marian Chęś zapytał, gdzie znajduje się grobowiec Rodziny Konkel. 

Zastępca Burmistrza Więcborka odpowiedziała, że Grobowiec znajduje się pomiędzy 

częścią Cmentarza Parafialnego a mogiłą żołnierzy Armii Czerwonej, a Cmentarzem 

Ewangelickim. Kaplica ta wykorzystywana jest do innych celów. Niż ten, dla jakiego została 

stworzona. W wyniku silnych wiatrów spadające drzewa zniszczyły poszycie dachowe 

Kaplicy, a jeden z mieszkańców gminy zgłosił ten obiekt do Nadzoru Budowlanego  

w Sępólnie Krajeńskim. Remont Kaplicy trochę się przeciągnął z uwagi na wnioski  

o dofinansowanie zadania składane do Ministerstwa Kultury. Niestety tego dofinansowania 

nie przyznano i wykonano go w ramach posiadanych środków w zakresie póki, co 

minimalnym, wystarczającym, aby sprostać wytycznym Nadzoru Budowlanego.  Kwota 

remontu wynika z konstrukcji dachowej i wymaga z zaangażowania firmy specjalizującej się 

w odnawianiu obiektów sakralnych. Poza tym obiekt jest wpisany do ewidencji zabytków  

i leży na terenie gminy Więcbork stąd spoczywa na niej odpowiedzialność za remont. 

Radny Jacek Kabatek nawiązał do punku 14 zmian, pytając o kwestie związane  

z modernizacją oświetlenia. Dopytywał, czy chodzi tu o jakieś konkretne oświetlenie. 

Burmistrz Więcborka wyjaśnił, że o sprawie modernizacji oświetlenia wspominał  

w „informacji o działaniach miedzy sesjami” na którejś z wcześniejszych sesji RM,  

w kontekście spotkania, jakie odbył z przedstawicielem Spółki ENEA. Wówczas rozmawiano 

o przygotowaniu projektu polegającego przede wszystkim na przeprowadzeniu inwentaryzacji 

posiadanego przez Gminę oświetlenia i przygotowaniu projektu na wymianę starych lamp 

sodowych na ledowe. Wymaga to indywidualnego podejścia, ponieważ te lampy są w 

różnych miejscach posadowione – jedna bliżej, inna dalej ciągu pieszego. Ta dokumentacja 

ma pokazywać, na jakie źródła energii to wymienić tzn. na lampy ledowe, o jakich 

parametrach żeby spełniały swoja funkcję oraz o kosztach wymiany całej infrastruktury na 

nowa, a także ma pokazywać oszczędności z tytułu montażu nowego oświetlenia ledowego. 

Program ten jest realizowany w wielu gminach na terenie całej Polski. W tym projekcie 

ENEA ponosi koszty wymiany tych źródeł oświetlenia, a z oszczędności w kosztach energii 

przez kolejne lata Gmina spłaca ten koszt, a po całkowitej spłacie samorząd zaczyna 

odczuwać skutki wymiany w postaci mniejszych rachunków za zużycie energii. Kiedyś 

podobne projekty ENEA wykonywała za darmo, ale niejednokrotnie zdarzało się, iż wykonali 

projekt,  

a samorząd się nie zdecydował na inwestycję. ENEA poniosła koszty, a nie miała z tego 

tytułu zysków docelowych.  Dlatego teraz zasada całej operacji jest taki, jak opisany powyżej.  
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Radna Beata Kopta pozostając w tematyce oświetlenia pytała, czy uzasadniona jest ilość 

lamp na ul. Wincentego Witosa w Wituni. Co prawda mieszkańcu tej ulicy dość długo czekali 

na te lampy, ale czy ich ilość jest uzasadniona tj. lampy są posadowione w dość bliskiej 

odległości. Radna pytała też, czy zadanie montażu przyłącza jest ostatnim elementem zadania 

realizowanego w związku z salą gimnastyczną w Szkole Podstawowej Nr 1 i, na kiedy 

zaplanowany jest odbiór inwestycji. Komisje miały się spotkać w tym miesiącu na wizji 

lokalnej w SP Nr 1, ale z uwagi na trwające prace, przełożono to na kolejny miesiąc. 

Burmistrz Więcborka podał, że na pewno w przyszłym miesiącu wizja lokalna będzie już 

mogła się odbyć na wykonanej inwestycji. Jeżeli chodzi o lampy w Wituni, to ich montaż jest 

zgodny z obwiązującymi w tym zakresie przepisami prawa i parametrami, jakie takie 

oświetlenie musi spełniać. 

Radny Mateusz Łański chciał wiedzieć, czy o zapis w uchwale: ”przekazanie uprawnień 

innym jednostkom Gminy /…/” oznacza scedowanie uprawnień np. na BOOS, czy MGOPS w 

Więcborku. 

Skarbnik Gminy Więcbork potwierdziła powyższe. Wskazała, że to upoważnienie jest 

przepisane stricte z ustawy. Dotyczy to sytuacji, kiedy zajdzie taka, ewentualna potrzeba, 

żeby sprawniej i celowo móc realizować zadania. 

Przewodniczący Komisji zamknął dyskusję i przystąpiono do zaopiniowania projektu 

uchwały. 

Obecnych 14 radnych  

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna. 

b) w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Więcbork. 

 

Zmiany dotyczą tylko i wyłącznie roku 2022r. i stanowią uaktualnienie kwoty dochodów  

i wydatków tak, aby były one zbieżne z tym, co działo się w I kwartale roku 2022r. w zakresie 

zmian w budżecie. 

 

Projekt nie wywołał dyskusji 

Przewodniczący Komisji   przystąpił do zaopiniowania projektu uchwały. 

Obecnych 14 radnych  

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna. 

 

Projekty uchwał przygotowane przez Miejsko-Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej  

w Więcborku omówił Dyrektor Jednostki p. Tomasz Siekierka. 

a) w sprawie przyjęcia „Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na okres od 01.04.2022r. – 31.12.2025r.  

 

Program w tym zakresie został przyjęty przez Rade Miejską w Więcborku w listopadzie 

2021r., jednakże z uwagę na zmianę przepisów prawa z dniem 1 stycznia 2022r. należało 

ponownie wywołać uchwałę w przedmiocie sprawy. Ustawa reguluje zagadnienie w ten 

sposób, że uchwala się wspólny Program dotyczący profilaktyki alkoholowe  
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i przeciwdziałania narkomanii. Poza tym zmiana dotyczy tego, że programy mogą być 

wieloletnie, ale maksymalnie na 4 lata, stąd propozycja, aby ten Program obowiązywał od 

1.04.2022 – 31.12.2025r. Sam Program jest zbieżny z obecnie obowiązującym, łączy zadania 

przeciwdziałania alkoholizmowi i narkomani. W projekcie Programu, o którym mowa 

obecnie, nie ma ujętego budżetu, który każdorazowo będzie określała uchwała budżetowa na 

dany rok.  Uchwała określa zadania i przypisuje im realizatorów.  

 

Projekt nie wywołał dyskusji. 

Przewodniczący Komisji przystąpił do zaopiniowania projektu uchwały.  

Obecnych 14 radnych 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

b) w sprawie przyjęcia Statutu Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w 

Więcborku. 

Z uwagi na przyjęcie do realizacji nowego zadania, dotyczącego wypłaty dodatku 

osłonowego (§ 6 ust. 3 pkt. 16), konieczne jest wprowadzenie Statutu w brzmieniu 

stanowiącym załącznik do niniejszej uchwały. Druga proponowana zmiana, to dopisanie pkt. 

17 w § 6 ust.3, który reguluje przyjecie ewentualnych dodatkowych zadań do realizacji przez 

Jednostkę MGOPS w przyszłości. Jest to zapis bardzo ogólnym nienarzucającym konkretnych 

przepisów prawa, co spowoduje, że w przypadku przekazania dodatkowych zadań, nie będzie 

konieczności uchwalania nowego Statutu- przynajmniej nie przed realizacją zadania, a raczej 

przyjecie jej później, jako zmiany porządkującej. 

 

Projekt nie wywołał dyskusji. 

Przewodniczący Komisji przystąpił do zaopiniowania projektu uchwały.  

Obecnych 14 radnych 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

Projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie Porozumienia na rzecz rozwoju 

„Obszaru Prowadzenia Polityki Terytorialnej Powiatu Sępoleńskiego przedstawił Kierownik 

Referatu Inwestycji, Planowania Przestrzennego i Gospodarki Nieruchomościami UM  

w Więcborku p. Michał Bąk. 

 

Inicjatorem niniejszej uchwały był Zarząd Powiatu Sępoleńskiego. Takie samo Porozumienie 

zawarte zostało w roku 2014 i obowiązywało do roku 2020. Porozumienie jest niezbędne, by 

Powiat Sępoleński mógł pozyskiwać środki zewnętrzne i inwestować w poszczególne gminy, 

w tym na terenie gminy Więcbork. 

 

Przewodniczący Komisji otworzył dyskusję. 

Radny Marian Chęś pytał, kto oprócz Starosty wchodzi w skład Zarządu. 
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Pan Bąk odpowiedział, że dwóch członków dopiero zostanie wybranych. Podjęta uchwała 

pozwoli na kontynuację dalszych działań w tym kierunku. 

Przewodnicząca RM z kolei dociekała, co w przypadku, kiedy nikt z gminy Więcbork nie 

zostanie wybrany do składu Komitetu. Kto w takim razie będzie nasz samorząd 

reprezentować ? 

Burmistrz Więcborka wyjaśnił, że Komitet Sterujący i Zarząd, to dwa odrębne Organy.  

W Komitecie Sterującym są przedstawiciele wszystkich samorządów wchodzących w skład 

powiatu sępoleńskiego. 

Przewodniczący Komisji zamknął dyskusję i przystąpiono do zaopiniowania projektu 

uchwały. 

Obecnych 14 radnych  

Za pozytywnym zaopiniowaniem projektu głosowało - 11 radnych 

Przeciwny - 1 radny 

Wstrzymało się od głosu - 2 radnych 

 

 

Projekt uchwały w sprawie przyjęcia programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz 

zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Więcbork w 2022 roku przedłożył 

Kierownik Referatu Rolnictwa, Ochrony Środowiska i Dróg UM w Więcborku  

p. Tomasz Fifielski. 

 

 

Zgodnie z art. 11a ustawy z dnia 21 sierpnia 1997r. o ochronie zwierząt Rada Gminy określa 

w drodze uchwały, corocznie do dnia 31 marca, program opieki nad zwierzętami 

bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt. Stanowi to wypełnienie obowiązku 

zapewnienia opieki bezdomnym zwierzętom przez gminę, wynikającego z art. 11 ust. 1 ww. 

ustawy. W związku z powyższym przygotowany został „Program opieki nad zwierzętami 

bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Więcbork w 2022 

roku”, który stanowi załącznik do niniejszej uchwały. Obejmuje on swoim zakresem 

realizację takich zadań jak: 

1) zapewnienie bezdomnym zwierzętom miejsca w schronisku dla zwierząt; 

2) opiekę nad wolno żyjącymi kotami, w tym ich dokarmianie; 

3) odławianie bezdomnych zwierząt; 

4) obligatoryjną sterylizację albo kastrację zwierząt w schroniskach dla zwierząt; 

5) poszukiwanie właścicieli dla bezdomnych zwierząt; 

6) usypianie ślepych miotów; 

7) wskazanie gospodarstwa rolnego w celu zapewnienia miejsca dla zwierząt gospodarskich; 

8) zapewnienie całodobowej opieki weterynaryjnej w przypadkach zdarzeń drogowych 

z udziałem zwierząt. 

Projekt programu przekazany został do zaopiniowania powiatowemu lekarzowi weterynarii 

oraz dzierżawcom lub zarządcom obwodów łowieckich, działającym na obszarze gminy 

Więcbork. 

W uchwale znalazła się też informacja, że Gmina Więcbork ma podpisane umowy na opiekę 

weterynaryjną z dwoma podmiotami świadczącymi tego typu usługi 



12 
 

 

Projekt nie wywołał dyskusji. 

Przewodniczący Komisji przystąpił do zaopiniowania projektu uchwały.  

Obecnych 14 radnych 

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna 

 

Projekty uchwał związane z dietami sołtysów oraz ekwiwalentem wypłacanym członkom 

OSP przedłożył Zastępca Burmistrza Więcborka p. Jacek Masztakowski 

 

a) w sprawie ustalenia diet dla sołtysów, 

 

Powyższa uchwał jest pokłosiem zapowiedzi Burmistrza z sesji listopadowej ubiegłego roku, 

gdzie mówił o podjęciu tematu diet sołtysów w I kwartale roku 2022.  Po analizie możliwości 

finansowych Gminy Więcbork został radnym przedłożony projekt uchwały, który przewiduje 

dla Sołtysów w sołectwach: 

 do 500 mieszkańców w wysokości 400,00 zł. miesięcznie, 

 powyżej 500 mieszkańców do 1000 mieszkańców w wysokości 470,00 zł. miesięcznie, 

 powyżej 1000 mieszkańców w wysokości 550,00 zł. miesięcznie. 

Dieta dla sołtysów o której mowa przysługuje za m.in.: 

 organizowanie zebrań mieszkańców sołectwa, 

 udział w spotkaniach organizowanych przez organy Gminy Więcbork w sprawach 

dotyczących mieszkańców sołectwa, 

 wykonywanie obowiązków określonych w statucie sołectwa, 

 doręczanie mieszkańcom decyzji (podatkowych, dot. akcyzy), 

 inne obowiązki określone w aktach powszechnie obowiązującego prawa. 

 

Kwoty będą wypłacane kwartalnie do 10-tego, kolejnego miesiąca po zakończeniu kwartału, 

którego dotyczą. W przypadku, gdy sołtys nie będzie mógł wykonywać swoich obowiązków, 

zobowiązany jest do złożenia pisemnego oświadczenia Burmistrzowi Więcborka z podaniem 

okresu, w którym tych obowiązków nie będzie wykonywał. Wówczas też nastąpi 

proporcjonalne wyliczenie wysokości diety. Jeżeli objęcie obowiązków sołtysa w trakcie 

kadencji, obowiązywać będzie również zasada proporcjonalnego naliczenia diety. 

 

b) w sprawie poboru w drodze inkasa podatku od nieruchomości, podatku rolnego, podatku 

leśnego oraz opłaty od posiadania psów, określenia inkasentów i terminów wpłaty pobranych 

przez inkasentów podatków oraz wynagrodzenia dla inkasentów, 

 

Zasadniczą zmianą w tej uchwale w stosunku do obecnie obowiązującej jest rezygnacja  

z obliczeń według skomplikowane wzoru. Ustala się wynagrodzenie kwartalne za inkaso  

w wysokości 3 % zainkasowanej kwoty podatków i opłat, płatne inkasentowi w terminie 30 

dni po upływie danego kwartału gotówką w kasie Urzędu Miejskiego w Więcborku lub na 

wskazany przez inkasenta rachunek bankowy. 

 

Przewodniczący Komisji otworzył dyskusję. 
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Radny Antczak wskazał, że są sołectwa, z których mieszkańcy od lat nie wpłacają podatków 

do sołtysa, tylko w kasie UM lub kasie banku. Poza tym są małe sołectwa, gdzie do 

rozwiezienia jest 50 nakazów, a są duże gdzie tych nakazów jest 300. Nie ma pretensji, że 

ludzie nie wpłacają u sołtysa, bo każdy robi to w takiej formie, jaka jest mu wygodna, ale to 

też powoduje, że ten niezależnie od siebie nie może się tym wykazać. Przy rozwiezieniu 

nakazów w dużym sołectwie jest angażowane sporo czasu. 

Burmistrz Więcborka zauważył, że w tym aspekcie odpowiedź jest bardzo prosta. Projekt 

uchwały przewiduje podział sołectw i gradację diet według ich wielkości. 

Radna Brygida Migawa i sołtys sołectwa Sypniewo odpowiadając radnemu Antczak 

stwierdziła, że rozwiezienie nakazów należy do obowiązków sołtysa, bo przecież za coś 

otrzymuje on dietę. Osobiście uważała, że zmiany zaproponowane przez Burmistrza są 

zadawalające. 

Zastępca Burmistrza Więcborka powracając do wypowiedzi radnego Antczaka wskazał, że 

odpowiedzią na ciężar obowiązków sołtysa, jest wprowadzenie podziału na wielkość sołectwa 

– ilość mieszkańców i przypisanie określonej wartości diety. Te 3% jest od wartości, jaką 

ilość podatków sołtys zbierze, a na to Gmina nie ma możliwości wpływu. Gmina reguluje to, 

co może, natomiast zebrane opłaty i podatki, to od czego sołtys może uzyskać dodatkowe 

środki.  Rozwożenie nakazów, to też okazja dla sołtysa do wsłuchania się w potrzeby 

mieszkańców wsi i ich opinie na temat bieżących spraw. 

Przewodniczący Komisji zamknął dyskusję i przystąpiono do zaopiniowania projektów 

uchwał. 

Ad. a) 

Obecnych 14 radnych  

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna. 

     

Ad. b) 

Obecnych 14 radnych  

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna. 

 

c) w sprawie wysokości ekwiwalentu pieniężnego dla członków Ochotniczych Straży 

Pożarnych z terenu Gminy Więcbork. 

 

Uchwała jest pokłosiem ustawy przyjętej przez Parlament w grudniu 2021r. Dała ona radom 

gmin 6 miesięcy na ponowne ustalenie wysokości ekwiwalentu. Zasadnicza zmiana  

w przypadku ekwiwalentu skupia się w określeniu naliczania wartości za każdą rozpoczętą 

godzinę udziału w akcji. Burmistrz Więcborka proponuje utrzymanie dotychczasowej stawki 

15,00 zł oraz stawkę 5,00 zł z każdą godzinę udziału w szkoleniu lub ćwiczeniu. Uchwała 

będzie obowiązywała z mocą od 1 stycznia 2022r. 

 

Przewodniczący Komisji otworzył dyskusję. 
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Radny Wenda stwierdził, że Burmistrz dobrze wskazał, iż wzrost wydatków dla druhów 

ochotników, którzy są objęci ubezpieczeniem i biorą udział w akcji podnosi ich pensum, ale 

wynika to tylko i wyłącznie z mocy ustawy. Jasną sprawą jest to, że każdy wyjazd jest 

zgłaszany i przyjazd również do Państwowej Straży Pożarnej i w tym momencie sprawa jest 

jasna. Kwota 15,00 zł pozostała taka jak była. Uważa, że gros strażaków dużo pracy 

wykonuje społecznie, natomiast ustaw określa pewne zasady odnośnie wynagrodzeń. 

Generalnie zmienia się jedynie to, że zmienia się system naliczania minutowego, natomiast 

godzina pracy gdziekolwiek wynosi więcej niż 15,00 zł. 

Burmistrz Więcborka zgodził się z radnym, ale wskazał, że ten drobny zapis powoduje 

znaczące zmiany w wydatkach budżetu Gminy Więcbork. Przeliczono na podstawie 

dotychczasowej ilości wyjazdów, długość i czas tych wyjazdów i wyszło średnio ponad 50% 

więcej za tą sama ilość wyjazdów i godzin przepracowanych zapłaci Gmina Więcbork wg 

nowych zapisów ustawy. Zatem fakt jest taki, że za te same minuty stawka wzrośnie o 50%. 

Zastępca Burmistrza Więcborka dodał, że ustawa wprowadza zapis zobowiązujący radę 

gminy do aktualizacji brzmienia tej uchwały, co dwa lata.   

Przewodniczący Komisji zamknął dyskusję i przystąpiono do zaopiniowania projektów 

uchwał. 

Obecnych 14 radnych  

Opinia Komisji jednogłośnie pozytywna. 

 

Informację o zadaniach realizowanych w roku 2021 przez Gminną Spółkę Wodną  

w Więcborku przedstawił Pełnomocnik Zarządu GSW, p. Adam Zawieja. 

 

Informacja stanowi Załącznik do niniejszego Protokołu /do wglądu w biurze RM oraz 

na stronie BIP Gminy Więcbork/ 

Pełnomocnik GSW uzupełniając przedłożoną informację mówił również o sprawach, które 

są problematyczne dla Spółki. Do takich należy to, że nie wszyscy rolnicy są członkami 

Spółki i nie wszystkie rowy są niejako w sferze jej działań. Rolnicy zdają się wykorzystywać 

fakt, że skoro sąsiad jest członkiem Spółki, to jak czyszczony jest jego rów, to i jego musi 

zostać zrobiony. Tak działo się do pewnego momentu, ale uznano, że musi się to skończyć. W 

tej chwili przed przystąpieniem do prac szczegółowo analizowana jest mapa i znajdujące się 

na niej rowy pod katem przynależności danego rolnika do GSW. Po rozpoznaniu oczyszczane 

i udrażniane są tylko te znajdująca się na gruncie członka GSW i bywa wówczas tak, że część 

jest zrobiona część nie. Z technicznego punktu widzenia jest to działanie nieprawidłowe, 

ponieważ ciek wodny, czy rów są naczyniami połączonymi i muszą być sprawne na całej 

długości. Zgodnie z art. 205, 206 prawa wodnego osoby, które na swoim terenie mają rów 

powinny go konserwować i Wody Polskie powinny wydać decyzje na utrzymanie danego 

rowu nie członkowi spółki wodnej. W praktyce wygląda to tak, ze 15 stycznia 2019r. GSW 

złożyła dwa wnioski do Wód Polskich na około 20 działek. W styczniu 2022r. przysłane 

zostały dwie decyzje. Burmistrz złożył również wniosek do tej Instytucji w roku 2021, to po 

roku czasu wpłynęły dopiero pierwsze pisma na temat wszczęcia postępowania 

administracyjnego. Jeżeli decyzja zostanie wydana do końca roku, to będzie dobrze. Te 

kwestie poruszane były z wieloma władnymi osobami w tym z ministrami, a otrzymane pisma 

zwrotne, jako powód opieszałości wskazują sytuację pandemiczną związaną z COVID-19, 
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brak decyzji wydanych przez starostwo itp. Gminna Spółka się nie poddaje, monituje i 

najważniejsze jest to, że urzędnicy z Wód Polskich jeżdżą, sprawdzają grunty. Należy mieć 

nadzieję, że w końcu zacznie do działać, jak należy, tym bardziej, że od 2020r. mają oni 

prawo karać rolników mandatami: za zatrzymywanie wody, za nie oczyszczanie rowów, za 

dewastację urządzeń melioracyjnych.  Kolejnym problemem, który się ujawnił, to własność 

rolna tj., jeśli rów nie ma wydzielonej działki, a jest na polu „pana kowalskiego”, to 

obowiązek utrzymania go w należytym stanie należy do „owego kowalskiego” i tu też Spółka 

Wodna, jako administrator może wykonywać prace konserwatorskie u członka spółki zgodnie 

z planem. Gorzej jest, gdy rów ma osobna działkę i rów jest właścicielem jest Skarb Państwa, 

Starosta lub Gmina. W przypadku gminu Więcbork sytuacja jest dość komfortowa, bo 

większość tych głównych rowów, ma wydzielona działki i właścicielem jest Gmina. To 

powoduje, że jeżeli GSW zwraca się do Wód Polskich, ta wskazuje, że Gmina, jako 

właściciel powinna się z tym zwrócić. Kwestia konserwacji rowu gminnego wygląda 

wówczas tak, że jeżeli jest obszar zmeliorowany tzw., konkurencyjny, gdzie rolnik korzysta  

z tego rowu, to wówczas on jest zobowiązany do jego oczyszczania, jako ten, który czerpie  

z niego korzyści. W przypadku, gdzie tego obszaru nie ma, to przepisy wskazują na 

właściciela, jako osobę odpowiedzialną za konserwację. Jeżeli właściciel dokona konserwacji 

może obciążyć potem proporcjonalnie rolnika. Takie rozwiązanie jest problematyczne, gdyż 

rodzi konflikty międzysąsiedzkie, czy między Spółka i Gminą. Spółka nie ma pieniędzy na 

wykonanie konserwacji na terenie niebędącym jej własnością, ani nie otrzymuje pieniędzy  

z tytułu przylegających do niej gruntów. Powstają sprawy sporne, wobec których należy 

wspólnie szukać rozwiązań, które usatysfakcjonują wszystkie strony. Pełnomocnik GSW 

uważał, że zasadne byłoby spotkanie Zarządu Spółki z Komisją Rolnictwa /…/ Rady 

Miejskiej w Więcborku, aby temat przedyskutować i znaleźć jakieś sensowne rozwiązanie. 

Taką propozycją może być np. to, że rowy Gminne na terenie gminy te zostały przez 

Kierownika Referatu Rolnictwa /…/ UM w Więcborku zinwentaryzowane i jest ich ponad 

40ha, zostałyby przekazane do Spółki Wodnej. Przekazanie ułatwiłoby chociażby 

wnioskowanie do Wód Polskich. W roku 2012 Rada Miejska przyjęła uchwałę o 

przystąpieniu do GSW i to było bardzo dobra inicjatywa. Spółka przejęłaby rowy i je 

utrzymywała, a Gmina partycypowałaby w kosztach utrzymania w formie składki, bądź w 

formie dotacji, /co do formy musieliby wypowiedzieć się skarbnicy lub prawnicy/. Tym 

bardziej, że jest niewielka szansa na pozyskiwanie środków na retencję i środków na 

odbudowę urządzeń, a będzie można z nich skorzystać z tzw. lokalnego partnerstwa dla wód, 

w którym GSW z Więcborka i cały Powiat Sępoleński jest zaangażowany. Gminna Spółka 

Wodna z Więcborka ma tam dobre notowania i jeżeli pojawi się jakikolwiek priorytetowy 

Program, to są duże szanse, że być może z nich skorzysta i jakieś pieniądze do Spółki spłyną. 

Temat należałoby rozważyć, tym bardziej, że z urządzeń melioracyjnych, które utrzymują 

członkowie spółek wodnych, korzystają między innymi gminy, poprzez zrzuty wody z dróg, 

ze wsi z kanalizacji deszczowej, z miasta. Korzystają również drogi powiatowe poprzez 

zrzuty z dróg powiatowych, z rowów do urządzeń GSW, drogi wojewódzkie. Nikt za to nie 

płaci. Od roku GSW walczy ze Starostą, żeby partycypował w kosztach utrzymania urządzeń, 

do których powiat zrzuca wody. Póki, co nie ma odzewu tylko obiecanki, że Spółka otrzyma 

18.000,00 zł i to tyle, bo nikt ze strony Powiatu nie chce z GSW rozmawiać. Taki stan rzeczy 

może wkrótce zakończyć się na drodze administracyjnej, tym bardziej, że gmina Więcbork i 

pozostałe gminy z powiatu sępoleńskiego po raz kolejny nie są traktowane jednakowo. Zarząd 

Dróg Wojewódzkich płaci, bowiem tylko Spółce Wodnej z Sępólna 14.000,00 zł tj. dwa razy 

po 7.000,00 zł od 2017r. za zrzut wód.  

Przewodniczący Komisji stwierdził, że skoro Starosta będzie na jutrzejszej sesji, pytanie o tą 

sprawę na pewno padnie. Dlaczego Powiat płaci tylko jednej Spółce i to Spółce z Sępólna, 

skoro na terenie pozostałych gmin powiatu sępoleńskiego są również drogi powiatowe. 
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Pełnomocnik GSW wskazał, że Dyrektor Zarządu Drogowego w Sępólnie poprosiło 

zinwentaryzowanie przez poszczególne Spółki, urządzeń wodnych przy drogach 

powiatowych na terenach gmin powiatu sępoleńskiego. Na terenie gminy Więcbork jest około 

75 takich punktów. Gminna Spółka Wodna przedstawiła dokument i w bramach kontroli 

przedstawiciel ZDP wspólnie z nim zrobił objazd w celu potwierdzenia przygotowanych 

danych. Inwentaryzacja jest naniesiona na mapie cyfrowej z szczegółowym opisem. Od tego 

czasu cisza w temacie, nic się nie dzieje. Natomiast GS w Sępólnie ma dużo mniej takich 

punktów i otrzymuje już od dawna rocznie 14.000,00 zł. 

Kierownik Referatu UM w Więcborku p. Tomasz Fifielski zabierając głos w temacie 

mówił, że dotacja Zarządu Dróg Powiatowych dla Spółki w Sępólnie jest przekazywana od 

czterech lat. Fakt ten odnotował dwa lata temu i poruszał na Komisjach w Powiecie i 

wówczas Starosta zobowiązał się, że za pośrednictwem Zarządu drogowego dokona 

inwentaryzacji urządzeń wodnych przy drogach powiatowych na terenie gmin całego powiatu 

i uporządkuje temat tak, aby wszystkie spółki z terenu powiatu otrzymały środki z ZDP na 

zrzut tych wód. Kiedy wspólnie z Burmistrzem Więcborka był w Sępólnie i pytał Dyrektora 

Zarządu Dróg Powiatowych, na jakim jest to etapie, uzyskał odpowiedź, że czeka jeszcze na 

informację z gminy Kamień, żeby mieć pełne rozeznanie i wówczas wspólnie ze Starostą 

podejmie decyzję, jakie kwoty przydzielić poszczególnym spółkom. Jeśli chodzi  

o współpracę Gminy Więcbork z GSW, to ponad 120.000,00 zł netto wyniosły prace zlecone 

przez Gminę Spółce Wodnej. Od kiedy pracuje w Gminie Więcbork, jeśli tylko jest coś do 

naprawienia; kanalizacja deszczowa, przepust, rów gminny do konserwacji, Gmina występuje 

o wycenę prac. Kosztorys podlega negocjacjom i po zlecane są konkretne prace. Jeżeli chodzi 

o Wody Polskie na wniosek Spółki Wodnej z Więcborka, na wniosek Gminy od 2019r. 

złożyła dużo wniosków, a Wody rozstrzygnęły tak naprawdę przez ten czas jedną sprawę  

w Lubczy. Chodziło o krótki odcinek rowu, GSW złożyła wniosek, kto ma go wyczyścić, 

przedstawiciele Wód przyjechali, obejrzeli i wydali decyzję; gmina ma naprawić przepust, 

rolnik oczyścić rów. Padło wówczas pytanie, co z pozostałymi wnioskami i odpowiedź, ze 

chodzi o sprawy bardzo skomplikowane, gdzie w grę wchodzi mnóstwo działek i właścicieli  

i należy wystąpić do kilku starostw /rowy ciągną się przez kilka gmin/, uzyskać wypisy  

z rejestru gruntów, sprawdzić, czy tereny są konkurencyjne, czy nie, a to trwa. Gmina 

Więcbork, te rowy, które wymagają pilnej konserwacji, a w ubiegłym roku był to: 

Suchorączek, Jeleń i Frydrychowo, zleca wykonaniu GSW. W tym roku takiej konserwacji 

wymagają rowy w Pęperzynie Sypniewie i Lubczy. Na realizacje tych konserwacji Gmina 

złożyła wniosek do Marszałka i w dniu Komisji telefonicznie poinformowano Referat 

Rolnictwa /…/, że wniosek zostanie prawdopodobnie załatwiony pozytywne. Problem 

dotyczy pozostałych rowów. Odbyło się spotkanie w GSW w ubiegłym roku, spisano 

Protokół i ustalono, Że Gmina Więcbork wystąpi do Starostwa o wykaz wszystkich działek, 

gdzie Gmina jest właścicielem i klasyfikacja gruntów jest „W”. Takie zestawienie zostało 

przygotowane i wynika z niego, że Gmina Więcbork posiada 133 działki o łącznej 

powierzchni 40, 45 ha. W sołectwach Borzyszkowo, Dalkowo, Czarmuń, Jastrzębiec, Jeleń, 

Lubcza, Nowy dwór, Pęperzyn, Runowo Krajeńskie, Suchorączek, Sypniewo, Więcbork, 

Witunia, Zabartowo, Zakrzewek. Po przeanalizowaniu tego materiału, umówi się na spotkanie 

z Pełnomocnikiem GSW i będzie rozmawiał, w jaki sposób wykonać prace konserwacyjne – 

czy na zasadzie zlecenia wykonawstwa, czy dotacji. 

Burmistrz Więcborka odnosząc się do informacji przedstawionych przez Kierownika GSW 

stwierdził, że współpraca pomiędzy Gminą Więcbork, a GSW układa się poprawnie. Nie ma 

sytuacji, żeby stan rowów, których właścicielem jest gmina Więcbork, powodowały 

podtopienia innych gruntów. Mówiąc o obowiązujących przepisach trzeba zauważyć, że są 

one dosyć nieprecyzyjne i budzą pewne kontrowersje, zarówno w Wodach Polskich, które 



17 
 

wydają decyzje, jak również w jednostkach, które odwołują się od tych decyzji. Na spotkaniu 

w Borzyszkowie, o którym była mowa, podano, że wcale nie jest tak proste, ze Wody Polskie 

wydają decyzję na właściciela rowu. Jeżeli są określone tereny konkurencyjne, to nie ma 

większego problemu, bo można dookreślić, kto odnosi korzyści z funkcjonowania tego rowu i 

wtedy ta decyzja jest prosta do wydania. Jeżeli ten obszar nie jest określony, zachodzi 

pytanie, kto ma te obszary wyznaczyć, bo to kosztuje. Wody Polskie mówią, ze tego nie 

wykonają, bo nie mają na to środków, nikt inny się do tego nie garnie  

i powstaje problem. Wydanie decyzji tylko i wyłącznie na właściciela, jeżeli nie ma 

określonego obszaru konkurencyjnego, powoduje sytuację przywołanego na wspomnianym 

spotkaniu, Starosty Pilskiego, który od takiej decyzji się odwołał i ta decyzja została 

uchylona. Bo o ile Starosta jest właścicielem, to jest nim, jako taki, ale nie odnosi z tego 

tytułu korzyści. Burmistrz podkreślił, ze Gmina Więcbork nie unika współpracy, z GSW, co 

więcej nie może pozwolić na to, żeby stan tego, co jest jej własnością powodował 

uszczuplenia dochodów naszych mieszkańców. Na pewno trzeba będzie wypracować jakieś 

wspólne stanowisko, które zostanie przedstawione na Komisji, a następnie na obradach sesji 

Rady Miejskiej Radnym. Dokumenty są gromadzone, aby na ich podstawie podjąć właściwe 

stanowisko. 

Radny Andrzej Wenda powiedział, że każdemu raczej zależy na ty, żeby Spółka Wodna 

istniała na terenie gminy Więcbork i się rozwijała. Żeby tak było jednostka musi posiadać 

odpowiedni sprzęt. Pomimo tego, że rolnicy wpłacają jakieś składki, to z samych tylko wpłat, 

przy dzisiejszych kosztach, nie są to duże środki. Natomiast Wody Polskie, to według niego 

sztuczny twór, który na dziś niczego nie rozwiązuje, tylko jeszcze bardziej komplikuje.  

Radny Jan Antczak uważał, że Komisja powinna wystosować wniosek, aby Wody Polskie 

zostały zlikwidowane, ponieważ nic nie wnoszą do spraw, w których rzekomo są władne. 

Przewodniczący Komisji stwierdził, że przedmówca poniekąd ma racje, gdyż na 

wspomnianym spotkaniu w Borzyszkowie, gdzie był obecny Burmistrz i Kierownik-

Pełnomocnik Zarządu GSW, przedstawiciel Wód Polskich powiedział, że oni właściwie nic 

nie mogą, nie mają pieniędzy, jedynie mandat mogą wystawić. 

Przewodniczący Komisji podziękował za złożoną informację i obecność na posiedzeniu 

Kierownikowi GSW, zamykając dyskusję. 

 

W punkcie „sprawy różne” Burmistrz Więcborka przedstawił Radnym sprawę budynku 

mieszkalnego znajdującego się na terenie sołectwa Runowo Krajeńskie. Dwie trzecie 

budynku jest wykupione i należy do prywatnych właścicieli, natomiast jedna trzecia obiektu 

jest własnością Krajowego Ośrodka Wsparcia Rolnictwa i tą część zajmuje mieszkanka 

gminy Więcbork. Segment pozostały we władaniu KOWR jest w bardzo złym stanie 

technicznym i według oceny rzeczoznawcy budowlanego nadaje się do rozbiórki. Osoba, 

która mieszka w ww. części, jest pod opieką Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej 

w Więcborku i ten z uwagi na warunki mieszkalne i zbliżający się sezon zimowy, zdecydował 

się umieścić ją czasowo w mieszkaniu chronionym w Kamieniu Krajeńskim. Zgodnie  

z ustawą o własności lokali, na właścicielu nieruchomości ciąży obowiązek wyremontowania 

i przygotowania danego lokalu do zamieszkania. W związku z tym Gmina Więcbork za 

pośrednictwem MGOPS w Więcborku, zajmującego się sprawą, wystosowała pismo do 

Krajowego Ośrodka Wsparcia Rolnictwa /KOWR/ z wnioskiem o wyremontowanie 

przedmiotowej części budynku. W odpowiedzi KOWR przedstawił propozycję, aby Gmina 

Więcbork podjęła się remontu wskazanej części budynku, w ramach swoich środków, a po 

jego wykonaniu KOWR zwróci poniesione nakłady i dokona przeniesienia własności tej 
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części budynku na Gminę Więcbork. Analizując temat stwierdził, że gdyby chodziło jedynie 

o zwykły remont propozycja byłaby dla gminy atrakcyjna. Jednakże mając świadomość, jak 

w tej chwili obciążony jest budżet Gminy Więcbork, wydatkowanie kwoty np. 100.000,00 zł 

na remont, z bliżej nieokreśloną datą zwrotu nakładów za dokumentację techniczną  

i gruntowny remont, uznał za działanie zbyt ryzykowne. Poza tym dla pełnego obrazu 

sytuacji, poprosił Kierownika Referatu Inwestycji /…/ UM w Więcborku p. Michała Bąk, aby 

wspólnie z osobą, która posiada uprawnienia – jest budowlańcem, ocenił stan obiektu. Opinia, 

która została mu przedstawiona, wskazuje jednoznacznie, że ta część budynku powinna zostać 

rozebrana, co więcej, pojawiły się wątpliwości, czy na pozostałych po rozbiórce 

fundamentach możliwe będzie wzniesienie nowego budynku. Informacja przekazana do 

KOWR na złożoną propozycję jest taka, że Gmina Więcbork nie podejmuje tego tematu na 

proponowanych zasadach. Gdyby KOWR przekazał dotację na ten cel, z której Gmina 

Więcbork po wykonaniu zadania miałaby się rozliczyć, to być może wówczas oferta byłaby 

do rozważenia. Jeżeli chodzi o mieszkankę, która obecnie przebywa w Kamieniu Krajeńskim, 

to jest ona odpowiednio zaopiekowana. Wystosowano również do KOWR pismo  

o zabezpieczenie dla niej innego lokalu, być może KOWR taki jej zaproponuje. 

Radny Antczak pełniący również funkcję Sołtysa sołectwa Runowo Krajeński potwierdził, 

że stan tej części budynku, to ruina. Wskazał, że być może takiego remontu podjęliby się 

prywatni właściciele zajmujący części wskazanego obiektu. 

Przewodnicząca RM zastanawiała się, dlaczego remontu nie może podjąć się sam KOWR, 

tylko Gmina Więcbork ma wyłożyć swoje środki? 

Burmistrz Więcborka odpowiedział, że zgodnie z uzyskaną informacją, KOWR takiej 

działalności nie prowadzi, a chodzi tu o całokształt tj. od zlecenia wykonania dokumentacji  

i postępowania przetargowe towarzyszące przedsięwzięciu, po ostateczne wykonanie 

remontu. 

 

Na tym posiedzenie zakończono. 

Prot. I. Mrozek 

Przewodniczący Komisji 

Rolnictwa, Ochrony Środowiska, 

Infrastruktury Gminnej i Porządku Publicznego 

 

/-/ Stanisław Piłka 

 

 


